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سیگنال های جدید برای باز شدن 

مجدد پرونده FATF در مجمع 
مخالفان دوباره فعال می  شوند؟ 
آرمان ملی: »این امکان وجود دارد که 
پرونده FATF در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام باز شود اما فعلًا مسکوت است.« همین 
یک جمله کفایت می کند تا بار دیگر بحث 
FATF به سر خط خبرها تبدیل شود. لوایحی 
که سرنوشتش به دست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام سپرده شده بود و آنها هم بعد از 
ماجرای تحریم سپاه از سوی آمریکا و سپس 
شهادت سردار سلیمانی عملا از دستور کار 
خارجش کردند و با وجود اصرار دولت روحانی 
برای بررسی مجدد و تصویب این لوایح در 
مجمع، تکلیف پرونده در دولت قبل مشخص 
نشد و در دولت فعلی هم هنوز خبری از 

سرنوشت این پرونده نیست. 
 نظر دولت رئیسی 

 ابراهیــم رئـــیسی در زمان انتخابات 
FATF نداشت  موضع گیری منفی درباره 
اما، گمانه زنی ها حکایت از این داشت که او 
پس از رسیدن به کرســی ریاست جمهوری، 
به سمت حل و فصل پرونده اف ای تی اف 
در مجمع تشخیص برود. آنچنان که علی 
مطهری پیش بینی کرده بود؛ »در دولت 
اصولگرا حتما مساله FATF را هم حل خواهند 
کرد. یک سال و نیم قبل هم گفته بودم که اگر 
دولت آینده دولتی باشد که دست اصلاح طلبان 
نباشد اینها خودشان مسائل را حل می کنند 
چون می بینند که اداره کشور نیاز به این 
توافقات دارد.« اما، به رغم عدم موضع گیری 
ابراهیم رئیسی، احمد وحیدی، وزیر کشور، 
در نشست تخصصی برنامه تحول راهبردی 
مبارزه با مواد مخدر گفته بود؛ »همین آقایان 
که FATF  را تشکیل داده اند و می گویند همه 
سیستم های بانکی در دست ماست، چرا مانع 
اقتصاد مواد مخدر نمی شوند. با مشاهده این 
روند، حق داریم به آنها بدبین باشیم؛ زیرا این 
افراد در بانک ها نفوذ دارند و کسانی هستند 
که در سازمان های تحت عنوان نظارت بر 
پولشویی و آنچه در پالرمو مصوب شده، عمل 
نمی کنند.« علی صالح آبادی، رئیس کل بانک 
مرکزی هم در یک گفت وگوی تلویزیونی با 
اشاره به بهبود وضعیت ارزی کشور در پی 
رشد صادرات نفتی و غیرنفتی کشور درباره 
عدم پیوستن به اف ای تی اف نیز گفته بود: این 
موضوع مانع جدی در شرایط تحریمی نیست، 

شرایط تحریم سازوکارهای خودش را دارد.  
چه   FATF مخالفان  و  موافقان   

می گویند؟
اما لوایح FATF مخالف و موافقانی دارد. 
سیدمحمد صدر، سیاستمدار اصلاح طلب 
نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو  و 
درخصوص آینده احتمالی اقتصاد ایران؛ 
بدون برجام و توافق با غرب، می گوید؛ »بدون 
 FATF دستیابی به توافق »برجام« و تصویب
در مجمع تشخیص مصلحت نظام، نمی توان 
امید داشت که مشکلات موجود اقتصادی در 
کشور، سر و سامان بگیرد.« مجید انصاری 
نیز از دیگر موافقان این لوایح در آذرماه سال 
گذشته در گفت وگویی گفته بود؛ »می گفتند 
اگر به FATF بپیوندیم کمک کردن به حزب ا... 
لبنان و نیروهای مستشاری در عراق سوریه 
مشکل می شود. در حالی که به وضوح مشخص 
شد اصلا این موضوعات درست نیست و همه 
کشورها در قالب قوانین بین الملل کمک های 
برون مرزی با دولت های همسوی خود دارند.« 
 FATF احمد توکلی نیز که از مخالفان لوایح
است، درباره آن گفته است؛ »بنده مخالفم مگر 
اینکه به من ثابت شود که این پیوستن برای 
کشور فایده دارد. اگر چنین باشد نظرم عوض 
می شود؛ یعنی اگر دلایلی بیاورند که پیوستن 
به آن برای بهبود وضعیت مردم فایده دارد من 

نظرم عوض می شود.«
  بمب خبری منفجر شد

حال، بعد از ماه ها سکوت خبری درباره 
لوایح FATF، محمدرضا باهنر، عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، در واکنش به اینکه 
برخی از کارشناسان معتقدند که شرایط فعلی 
 FATF اقتصادی ناشی از بسته شدن پرونده
در مجمع و قرار گرفتن ایران در لیست سیاه 
است، گفت: »خیر به این ترتیب نیست، البته 
پرونده FATF در به وجود آمدن شرایط فعلی 
اقتصادی، بی تأثیر نیست اما به این ترتیب 
نیست که همه چیز را به آن قفل کنیم. البته در 
حال حاضر در جریان FATF منتظر نظر نهایی 
دولت هستیم که دولت اعلام کند، چقدر 
FATF برایش مهم است و چقدر می تواند 
آن را مدیریت کند.« باهنر در پاسخ به اینکه 
بنابراین امکان باز شدن پرونده FATF در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام وجود دارد؟ 
خاطرنشان کرد: »بله این امکان وجود دارد که 
پرونده FATF باز شود اما فعلًا مسکوت است.« 
او پیش از این نیز گفته بود: »دولت قبل و 
موافقانFATF استدلالی داشتند که درصورت 
FATF، به رغم وجود تحریم  پیوستن به 
روزنه هایی باز می ماند که ما بتوانیم با برخی 
کشورها  فارغ از تحریم های یکجانبه آمریکا 
برخی مبادلات را انجام دهیم.   ما در مجمع 
منتظر موضع رسمی دولت فعلی هستیم  که 
موضعش را مشخص  و اعلام کند که منافع 
پیوستن به FATF را بیشتر می داند یا مضرات 
آن را.« اما اظهارات باهنر بعد از ماه ها بی خبری 
از این پرونده، سیگنال امیدوارکننده ای برای 
باز شدن گره کور این پرونده است یا تنها باید 
در قامت یک اظهارنظر شخصی برداشت کرد؟ 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: عزت ا... ضرغامی در دولت 
سیزدهم به عنوان وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
معرفی و مشغول به کار شد اما بیش از همه مدیریت او در 
صداوسیما در اذهان است. او از دانشجویان مسلمان پیرو خط امام 
بود اما زمانی که سکاندار صداوسیما شد برنامه هایی  علیه برخی از 
دانشجویان پیرو خط امام در گذشته پخش شد. به یادماندنی ترین 
بخش ریاست ضرغامی بر صداوسیما به مقاطعی باز می گشت 
که اعتراف بازداشت شدگان سال 88 را پخش کرد و البته پس از 
پایان حضور در جام جم سعی کرد به جبران آن عملکردها بپردازد 
به عنوان نمونه به دیدار محمدعلی ابطحی رفت که اعترافاتش از 
صداوسیما پخش شده بود. وقتی از ضرغامی درباره دیدار با ابطحی 
سوال شد، او پاسخ داد که »آقای ابطحی از دوستان قدیم ماست 
که از زمان وزارت ارشاد با هم محشور بودیم. ایشان چون شیرین و 
خوش مصاحبت است و یکی اگر مثل خودش کنارش بنشیند که 
راحت و بی دغدغه حرف بزند واقعا حرف هایش شنیدنی است.« او 
به این نکته هم اشاره داشت که: »آنهایی که آمدند گفت وگو کردند، 
خودشان می خواستند؛ مگر اینکه بعدا بگویند که نه یک جور دیگر 
بوده است. البته من خیلی کارهای دیگر در حوادث 88 انجام دادم 
که درواقع تصمیم گیری های خودم بود. اینکه من آن اغتشاش زیر 

پل کالج را در عصر عاشورا نشان دادم، تصمیم خود من است.«

رویای حضور در پاستور
به هر حال ظاهرا  ضرغامی برنامه های دیگری برای سال های 
آینده در ذهن می پروراند. این موضوع از رفتارها و گفتارهای 
ضرغامی برداشت می شود، برنامه هایی مانند جلوس بر کرسی 
ریاست جمهوری! ضرغامی یک بار این مسیر را طی کرد اما در 
ابتدای راه متوقف شد چنانکه نامزد انتخابات ۱۴۰۰ شد اما توسط 
شورای نگهبان رد صلاحیت شد. او ناامید نشده و عزم خود را برای 

انتخابات ۱۴۰۴ ریاست جمهوری جزم کرده است. 
آغاز وعده های انتخاباتی 

 نکته جالب اینکه وعده های انتخاباتی او از هم اکنون شروع شده 
به عنوان نمونه روز گذشته وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی در حاشیه جلسه هیات وزیران در جمع خبرنگاران، 
اظهار داشت: به دنبال گزارشی که از سفر به شهرهای شمالی 
کشور به ویژه کلاردشت دادم، آقای رئیس جمهور دستوراتی 
صادر کردند که متأسفانه به علت کمبود اعتبارات تپه های باستانی 
که باید بعدا با اعتبارات مناسب مورد اکتشاف قرار گیرد اما الان 
سالیان دراز است که مانده اند و مردم در زمینه عرصه آن منطقه 
تاریخی و حریم آن مشکل جدی دارند و اجازه فعالیت عادی 
خود را در آن مناطق که زمین خودشان است، ندارند و به لحاظ 
قوانین میراث باید از آن مناطق حفاظت شود. وی افزود: دیروز 
مردم آنجا تجمعی داشتند و من هم با آن ها صحبت کردم و قرار 
شد که مطالبات آنان را به دولت منتقل کنم. در دولت هم تا حد 
زیادی تصویب شد که اگر قرار است آن منطقه در اختیار وزارت 
میراث باشد، ما اگر نمی توانیم زمین های مردم را بخریم، حداقل از 
زمین های مجاور که عمدتا در اختیار جنگل ها و مراتع است زمین 
معوض به مردم بدهیم که بروند کشاورزی و زندگی کنند. الان من 
وزیر میراث فرهنگی به درستی برای حفظ میراث فرهنگی در 

جاهایی به مردم ظلم می کنم. 
نزدیک به احمدی نژاد است

در طول سال های اخیر شباهت های زیادی بین احمدی نژاد و 
ضرغامی مشاهده شد که وعده اخیر وزیر میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری از آن جمله است. ضرغامی از واگذاری 
زمین به مردم کلاردشت گفت و احمدی نژاد هم گفت: »مگر 

زمین کم داریم؟ اگر به هر خانواده ایرانی ۱۰۰۰مترمربع زمین 
بدهیم، دو میلیون هکتار زمین به مردم واگذار می شود و هر یک 
از این قطعه زمین ها را می توان به 8۰۰ متر باغ و فضای سبز و 
۱۰۰ الی 2۰۰ مترمربع بنای مسکونی تبدیل کرد. با این کار، 
هم مشکل مسکن مردم حل و هم فضای سبز ایجاد خواهد شد 
و در نتیجه، مردم نیز آسایش بیشتری می یابند.« این اولین 
سخنان رئیس جمهور احمدی نژاد درباره تکه تکه کردن زمین 
و واگذاری رایگان هزار متر باغ ویلا به هر خانوار ایرانی در تیر 
سال 9۰ بود، سخنی که در همان زمان بسیاری آن را وعده ای 
عملی نشدنی می دانستند، رئیس جمهور وقت اما بی توجه به این 
انتقادها وعده داد که »این طرح تا پایان سال آماده و در ۱۰ الی 
۱5 منطقه به طور آزمایشی اجرا شود.« ما از زمان اعلام این طرح 
تا یک سال بعد که احمدی نژاد بار دیگر وعده خود را در قالبی 
دیگر بیان کرد هیچ زمینی در راستای عملی کردن این وعده به 
مردم واگذار نشد. چه آنکه بنا به گفته رئیس جمهور وقت علت 
مسکوت ماندن یک ساله این وعده موضع گیری عده ای در مقابل 
این طرح با این مضمون که »تحول شهرسازی باعث افزایش 

جمعیت می شود« بود. 
البته ضرغامی بارها تلاش کرد این شباهت ها را رد کند به 
عنوان نمونه گفته بود: »آقای احمدی نژاد حتماً اشکالات اجرایی 
هم دارد. زمانی که رئیس سازمان صدا و سیما بودم با احمدی نژاد 
می دانید چقدر درگیر بودم؟ دعواهای ما را دفتر رهبری حل کرد. 
ما را مثل متهم نشاندند، جمع بندی کردند و گفتند 5۰ درصد 
طرف احمدی نژاد حق است و 5۰ درصد طرف ضرغامی.« در سال 
۱۴۰۰ هم از ضرغامی سوال شد می خواهید ادبیات تان شبیه آقای 
احمدی نژاد سال 8۴ باشد؟ او گفت: »اصلًا احمدی نژاد شبیه من 
است؛ ضرغامی ضرغامیه؛ من ترسی ندارم.« البته نتوانست علقه 
خود به احمدی نژاد را پنهان کند چرا که گفت: »بسیاری از کسانی 
که با احمدی نژاد مخالفند، به خاطر کارهای خوب احمدی نژاد 
منتقد او هستند نه به خاطرکارهای بدش. شما فکر می کنید 
اگر آقای عباس آخوندی مخالف درجه یک آقای احمدی نژاد 
 است، به خاطر کارهای بد اوست؟ نه به خاطر کارهای خوب 

احمدی نژاد است.«

آرمان ملی-  حمید شجاعی: نشست شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی که از دوشنبه آغاز به کارکرده روزهای 
پایانی خود را سپری می کند. این در حالی است که طی این روزها 
رژیم صهیونیستی، آمریکا و اروپایی ها تحرکات مختلفی را در 
جهت ضدیت و مخالفت با برنامه هسته ای کشورمان رقم زدند 
که گزارش یکجانبه، جهت دار و تحت تاثیر فشارهای غربی ها و 
پس از آن پیش نویس قطعنامه  که روز سه شنبه از سوی آمریکا و 
تروئیکای اروپا ارائه شد را می توان بخشی از تحرکات و فعالیت های 
ضد ایرانی غربی ها قلمداد کرد. پیش نویسی که از ایران خواسته به 
سوالات باقی مانده آژانس درباره ذرات اورانیوم پیدا شده در سه 
مکان هسته ای توضیح دهد. هر چند که ایران بارها به سئوالات 
آژانس در مورد مسائل مختلف پاسخ داده است و این بار به وضوح 
مشخص است که آژانس در پی تحریکات رژیم صهیونیستی و 
غربی ها رویکردهای یکجانبه نگر و نادرستی نسبت به ایران داشته و 
مجددا پرونده ایران را در نشست شورای حکام مطرح کرده و از آن 
بدتر غربی ها به دنبال صدور قطعنامه علیه ایران برای اعمال فشار 

به کشورمان هستند. 
  ایران هیچ فعالیت هسته ای پنهانی ندارند

رئیس سازمان انرژی اتمی در رابطه با نشست شورای حکام و 
صدور قطعنامه علیه کشورمان اظهار داشت: این حرکت اخیری 
که سه کشور اروپایی و آمریکایی انجام داده اند و ارائه پیش نویس 
قطعنامه علیه ایران، یک حرکت سیاسی در راستای سیاست فشار 
حداکثری است که اهداف اصلی آن با پشتوانه فکری و  هدایت 
رژیم صهیونیستی است. رئیس سازمان انرژی اتمی عنوان کرد: 
ایران ماه ها مذاکره کرده و متن توافق تمام شده و در بحث تحریم ها 
مطالب گفت وگو شده است، اکنون رژیم صهیونیستی با عملیات 
تروریستی و تخریبی و با زیاده گویی و یاوه گویی کشور را تهدید 
می کند که اگر دیپلماسی برنامه هسته ای ایران را متوقف نکند 
ما متوقف می کنیم. مگر قانون جنگل است. وی بیان کرد: ایران 
هیچ فعالیت هسته ای پنهان و نانوشته ای ندارد. هیچ سایت و 
فعالیت معرفی نشده ای وجود ندارد، این اسناد کذایی است. این 

یک حرکت سیاسی در تداوم فشار حداکثری است ایران حداکثر 
همکاری را با آژانس داشته است. رئیس سازمان انرژی اتمی یادآور 
شد: برای ما مشخص شده که این یک حرکت سیاسی است در 
تداوم همان سیاست فشار حداکثری، اما جمهوری اسلامی ایران 
هیچ چیز پنهانی ندارد حداکثر همکاری را با آژانس دارد اگر ریاضی 
نمی فهمند واقعاً دیگر ما چیزی نمی دانیم. ما دو تا سه درصد 
فعالیت هسته ای جهان را داریم حدود 25درصد بازرسی ها را از 
ما انجام می دهند. اسلامی تصریح کرد: برجام برای رفع همه این 
اتهامات بود. اگر قرار باشد بازگشت به برجام باشد، این اتهامات که 
یکبار برطرف شده بود برای چه باز هم آن را مطرح می کنند؟ این 

یک عملیات روانی و فشار بر ملت ایران است. 
  قطع فعالیت دوربین های فراپادمانی

سازمان انرژی اتمی با صدور بیانیه ای از قطع فعالیت  دوربین های 
فراپادمانی دستگاه اندازه گیری بر خط سطح غنا OLEMو فلومتر 
آژانس در ایران خبر داد. بر اساس آنچه در این بیانیه آمده است؛ 
جمهوری اسلامی ایران تاکنون همکاری های گسترده ای با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی داشته است که متأسفانه آژانس بدون اینکه 
در نظر داشته باشد که این همکاری ها ناشی از حُسن نیت ایران 
است نه تنها قدردان این همکاری ها نبوده بلکه به نوعی آن را وظیفه 
ایران نیز تلقی کرده است؛ به همین دلیل تصمیم گرفته شد از امروز 
فعالیت  دوربین های فراپادمانی دستگاه اندازه گیری بر خط سطح 
غنا OLEM و فلومتر آژانس قطع شود که دستور آن به مسئولین 
مربوطه داده شده است. البته بیش از 8۰ درصد از دوربین های 
موجود آژانس دوربین های پادمانی هستند که کمافی السابق فعالیت 
این دوربین ها ادامه خواهد یافت. سخنگوی سازمان انرژی اتمی نیز 
در این خصوص بیان کرد:  کشورهای غربی به خصوص سه کشور 
اروپایی و آمریکا تحرکاتی علیه کشور ما آغاز کرده اند لذا تصمیم بر 
این شد تا بخشی از همکاری های فراتر از پادمان که جزو تعهدات ما 

نبود و بر مبنای حسن نیت انجام می شد، متوقف شود. 
  بیانیه تروئیکای اروپا

تروئیکای اروپایی با قرائت بیانیه  ای در جلسه شورای حکام 

آژانس بین المللی انرژی اتمی خواستار همکاری کامل ایران 
با آژانس اتمی شد. در این بیانیه آمده است: ما عمیقا نگران 
پیشرفت های هسته ای مداوم ایران که در اسناد مدیرکل گزارش 
شده، هستیم. در نتیجه فعالیت های هسته ای مغایر با برجام ایران 
در بیش از سه سال اخیر، برنامه هسته ای این کشور حال از گذشته 
نیز پیشرفته تر شده است. این مساله امنیت بین المللی را تهدید و 
خطر تضعیف رژیم عدم اشاعه هسته ای جهانی را ایجاد می کند. 
در بخشی از این بیانیه آمده است: هیچ یک از این فعالیت ها توجیه 
غیرنظامی معتبری در ایران ندارند. پیشرفت های هسته ای ایران 
نه تنها خطرناک و غیرقانونی است بلکه خطر فروپاشی توافقی 
که با کمک یکدیگر و با دقت برای احیای برجام نوشته شده بود 
را ایجاد می کنند. تداوم تحقیقات و توسعه و استفاده گسترده از 
سانتریفیوژهای پیشرفته به طور دائم توانایی های غنی سازی ایران 

را تقویت خواهند کرد. 
  سوءاستفاده از حسن نیت ایران به نفع هیچ کس نیست!

نشست شورای حکام آژانس در حال برگزاری است و سه کشور 
اروپایی آلمان، انگلیس و فرانسه در کنار آمریکا از ارائه قطعنامه ای 
علیه ایران به شورای حکام خبر داده اند. در این راستا چند نکته در 
این خصوص قابل توجه است: ادعای درخواست غیر برجامی ایران، 
خلاف واقع و به دور از منطق مذاکراتی است که از آبان ماه ۱۴۰۰ 
میان ایران و گروه ۱+۴ آغاز شده است. مانع اصلی به نتیجه نرسیدن 
مذاکرات، تحریم هایی است که به اعتراف ترامپ مانند مین بر سر 
مسیر بازگشت دولت آمریکا به برجام کار گذاشته شده و طبعا ایران 
دعواهای داخلی آمریکا نیست.  کشورهای اروپایی در حالی مدعی 
پایبندی به برجام و لزوم اجرای قطعنامه 22۳۱ هستند که مزورانه 
هیچ قدمی برای عمل به تعهدات برجامی برنداشته اند. از نظر ایران 
به شرط تعهد غربی ها به انجام تعهداتشان، قاعده برجام یعنی 
محدودیت هسته ای در برابر رفع تحریم ها همچنان می تواند پابرجا 
بماند. متأسفانه آژانس با وجود همکاری بی سابقه ایران قصد ندارد 
از رویه سیاسی خود دست بردارد. تداوم این رویه نه تنها موجب 
تنزل بیشتر اعتبار این نهاد می شود، بلکه قطعا بر تداوم همکاری 
ایران با آژانس به صورت جدی اثرگذار خواهد بود. امروز و از ساعاتی 
پیش، تهران به دلیل تداوم این رفتارها از سوی آژانس و کشورهای 
غربی، از حذف 2 دوربین از دوربین های نظارتی آژانس در ایران خبر 
داد و اطلاعات رسیده به »نورنیوز« حاکی است که اقدامات دیگری 
نیز در این چارچوب در حال برنامه ریزی است. به صورت طبیعی 
مسئولیت شرایطی که در آینده ایجاد خواهد شد مستقیما متوجه 

شخص آقای گروسی است. 

دزدی از صندوق امانات مردم حادثه عجیبی بود. دادستان تهران 
با بیان اینکه مطالبه جدی دستگاه قضائی از بانک ها این است که 
نسبت به ایجاد امکانات لازم و توجه به امور حفاظتی و خصوصا به 
کارگیری نگهبان ورود جدی داشته باشند، گفت: ارزش دارد که 
برای هر بانک دو نگهبان در نظر گرفته شود. علی صالحی دادستان 
تهران در نشست »ستاد اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی 
دادگستری استان تهران« با اشاره به مشکلاتی که در حوزه نظام  
بانکی و بانک  مرکزی وجود دارد و راهکارهای رفع آن ها گفت: یکی 
از مهم ترین موانع عدم تخصیص تسهیلات به امور مالی بر خلاف 
تکالیف قانونی مبنی بر تخصیص 8۰درصد تسهیلات به این بخش 
و اقدام بر خلاف قانون توسط بانک هاست. وی بیان کرد: در واقع 
سرمایه گذاری بانک ها در قالب شرکت های وابسته، تملک کارخانه ها 
و شرکت ها به عنوان وثیقه و عدم اداره صحیح کارگاه ها و در نتیجه 

تعطیلی آن و ضربه به اشتغال از دیگر موانع محسوب می شود. 

 
 برای هر بانک 

 دو نگهبان در نظر
 گرفته شود

 بند تسبیح گفت وگو
 میان جریان های سیاسی 

پاره شده است

  
 فاصله 

 بین شعار تا عمل بسیار
 زیاد است 

بسیاری از دلسوزان هر دو جناح کشور در این روزها 
توصیه هایی به رئیس جمهور دارند. فعال سیاسی اصولگرا 
در مورد مطرح شدن مجدد موضوع تغییر کابینه و اینکه آیا 
تغییرات کابینه به حل مشکل اقتصادی کمک کند، گفت: 
یکی از مشکلات اساسی دولت های گذشته و حال این است 
که فاصله بین شعار و گفتار نسبت به عمل بسیار زیاد است 
لذا افرادی با تفکرهای خاص و بدون در نظر گرفتن اهداف 
و برنامه های استراتژیک منصوب می شوند که این افراد شاید 
باسواد باشند اما قدرتمند نیستند و خیلی زود تحت الشعاع 
مسائل جناحی و سیاسی قرار می گیرند و خروجی عملکرد آنان 
بدون نتیجه خواهد بود. حسن بیادی افزود: رئیس جمهور باید 
باور داشته باشد که بسیاری از نیروهای مجرب و متعهد وجود 
دارند که به راحتی و بدون دغدغه های سیاسی می توان از وجود 

آنان بهره های خوبی برد. 

وحدت نیاز امروز جامعه است. یک فعال سیاسی اصلاح طلب 
گفت: بند تسبیحی که باید جریان های سیاسی را با هم بنشاند، 
پاره شده است و کمتر کسی وارد این عرصه می شود که بخواهد 
حرف دیگری را بفهمد. به اعتقاد من آقای خاتمی می تواند حلقه 
وصل این موضوع باشد. اشرف بروجردی در پاسخ به این سوال 
که چرا موضوع گفت وگو و آشتی ملی که چندین سال پیش 
توسط رئیس دولت اصلاحات مطرح شده بود به نتیجه نرسید، 
گفت: اگر سیاست هایی که آن زمان آقای خاتمی طراحی کردند 
اجرایی می شد، وضع بسیار بهتر بود. زیرا او هم قائل به آزادی 
و هم قائل به گفت وگو بود. در حوزه سیاست خارجی قائل به 
حفظ منافع بود. وی تصریح کرد: وقتی ایشان بحث گفت وگوی 
تمدن ها را در سازمان ملل مطرح کرد، دنیا به پیش او سر تعظیم 
فرود آورد. طرح او مصوب سازمان ملل شد. همه آن کشورها 

مراکز گفت وگوی تمدن ها را راه انداختند. 

»آرمان ملی« تحرکات پیرامون نشست شورای حکام را بررسی می کند

 برجام در نماي دور؛
-دوربین های فراپادماني قطع شد

سیدجلال ساداتیان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

آژانس چالش ثانویه ایران است
 آژانس فعلا ابزار عملیاتی علیه ایران ندارد

آرمــان ملـی- علیرضـا 
پورحسین: سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی ایران روز گذشته گفته 
است که 8۰ درصد از دوربین  های 
موجود آژانس دوربین های پادمانی هستند که ما 
متعهد به پادمان هستیم و آن دوربین ها کماکان 
فعالیت خود را ادامه می دهند و دوربین  هایی که قرار 
است فعالیت شان قطع شود مربوط به دوربین های 
فراپادمانی است که اطلاعاتی را ضبط می کردند که 
بعدا قابل استفاده برای آژانس بود. ایران دیگر این 
اطلاعات را در اختیار آژانس نمی گذارد تا شاید با 
این اقدامات، به خودشان آمده و روش و منش خود 
را تغییر دهند زیرا با این رویکرد نمی توانند انتظار 
داشته باشند که ایران در قبال عدم همکاری و نیت 
بدشان همکاری گسترده داشته باشد. این اظهارات 
در حالی مطرح می شود که آژانس بین المللی انرژی 
اتمی از چندی پیش فعالیت های خود را علیه ایران 
آغاز کرده و تلاش می کند تا یک اجماع جهانی 
علیه ایران ایجاد کند. در راستای بررسی این مساله 
»آرمان ملی« گفت وگویی با سیدجلال ساداتیان، 
سفیر پیشین ایران در بریتانیا داشته است که در 

ادامه می خوانید:
  اختلافات اخیر ایران و آژانس بین المللی 

انرژی اتمی را چگونه ارزیابی می کنید؟
در این برهه زمانی باید توجه داشت که اختلافات 
ایران و آژانس یک چالش ثانویه است زیرا آژانس در 
حال حاضر ابزار قوی در دست ندارد. بدین شکل که 
بیشتر فشار محیطی و تبلیغاتی را امروز می خواهد 
علیه ایران بیشتر کند. قطعنامه شورای حکام در 
آینده ممکن است پرونده ایران را به شورای امنیت 
ببرد اما در این برهه زمانی شورای امنیت یکدست 
نیست و قطعنامه علیه ایران وتو خواهد شد. به همین 
علت می توان گفت که آژانس امروز ابزار عملیاتی علیه 
ایران ندارد و صرفا می خواهد فضا را علیه ایران بسازد. 
 ممکن است از طریق اسنپ بک اقدامی 

علیه ایران صورت گیرد؟
آژانس بین المللی انرژی اتمی در مراحل بعد 
اگر فضا را متشنج کند، در این میان ممکن است 
اروپایی ها با ایران یک اتمام حجت داشته باشند و 
در صورت اینکه نتیجه ای در جلسات شورای حل 
اختلاف به دست نیاید، پس از آن شاید به سراغ 
اسنپ بک رفته و قطعنامه های شورای امنیت را 
علیه ایران بازگردانند. در چنین شرایطی رقابت باز 
هم میان طرفین بیشتر می شود و مشخصا ایران نیز 
مقابله می کند و کلیه دوربین ها را ممکن است جمع 
آوری کند. این حالت تقابل ایران با آژانس ممکن 
است در آینده با اما و اگرهایی تشدید شود اما در حال 
حاضر صرفا یک قطعنامه تذکری علیه ایران صادر 
می شود. باید منتظر ماند و واکنش ها را در قبال این 
رفتارها مشاهده کرد. در این میان شاهد بودیم که 
قطری ها نیز برای آرام کردن فضا اظهارنظر می کنند 
اما هنوز جزئیات و پشت پرده ها مشخص نیست. 
مشخصا امروز میانجی هایی همچون قطر، عراق و 
عمان فعال هستند اما نتیجه ای حاصل نشده است. 
در چنین شرایطی امیدی نیست تا برجام احیا شود 
و شاید فضا در عرصه سیاسی متشنج تر شود. باید 
اقدامات عملی تر برای حل اختلاف انجام شود تا از 
این فضا بتوان فاصله گرفت و به سمت احیای برجام 
گام برداشت. غرب باید در این خصوص مشخصا 

متفاوت عمل کند. 
آیا  اخیر  روزهای  تنش های  وجود  با   
همچنان امکانی برای احیای برجام وجود 

دارد؟
امروز به نقطه ای رسیده ایم که یک رقابت سخت 
میان موافقین و مخالفین احیای برجام رخ داده است. 
آقای مورا و امیر قطر به تهران آمدند و همچنین 
سفری که آقای رئیسی به عمان کرد در راستای 
احیای برجام بود اما نقطه مقابل این ماجرا اسراییل 
است که همه تلاش خود را به کار گرفته تا برجام 
به نتیجه نرسد. در تهران ترور انجام می  دهند، به 
مواضع ایران در سوریه حمله کردند و از سوی دیگر 
در آمریکا ۶۶ سناتور را وادار کردند که بیانیه صادر 
کنند تا سپاه از لیست FTO خارج نشود. در واقع 
اسراییل همه تلاش خود را به کار گرفته است تا 
مساله برجام به سرانجام نرسد. از طرف دیگر اخیرا 
رابرت مالی و همچنین وزیر خارجه آمریکا اظهارات 
منفی داشت که برجام به نتیجه نمی  رسد. در نتیجه 
دو جناح مخالف و موافق برجام به شدت در تکاپو 
هستند. به تازگی مدیر آژانس گفته است که ایران 
۱8 برابر توافق برجام اورانیوم غنی شده دارد. از سوی 
دیگر ایران طبق مصوبه مجلس فیلم  های ضبط شده 
از فعالیت  های هسته  ای ایران را به آژانس نمی  دهد. 
همچنین دبیر کل آژانس تا امروز چندین بار به 
تهران آمده است و بار آخر هم با نارضایتی بازگشت. 
با این شرایط احتمالا آژانس گزارش منفی به شورای 
حکام ارائه می  دهد. به زودی هم بیانیه هایی علیه 
ایران صادر خواهد شد تا در عرصه سیاسی ایران را 
تحت فشار قرار دهند. اگر شورای حکام ایران را تحت 
فشار بیشتر قرار دهد این احتمال وجود دارد که 
مجددا پرونده ایران در آینده به شورای امنیت برود 
که در این صورت ممکن است دو اتفاق روی دهد. 
امکان دارد در این شرایط شورای امنیت قطعنامه 
جدیدی علیه ایران به تصویب برساند، ولی بعید است 
این تلاش به جایی برسد زیرا روسیه و چین به لحاظ 
روابطی که با ایران دارند حتما مقاومت می  کنند و 
اجازه صدور قطعنامه را نخواهند داد. از سوی دیگر 
روسیه به دلیل رقابتی که امروز با غرب و آمریکا دارد 

ممکن است در مقابل این ماجرا ایستادگی کند. 

وعده های انتخاباتی 1404 از حالا شروع شد

احمدی نژاد رفت؛ نوبت ضرغامی شد
    وزیر میراث فرهنگی: به مردم کلاردشت زمین می دهیم


